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PROTOKÓŁ  Nr II/2014 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 29 grudnia 2014 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 1100, zakończono o godz. 1316. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 15 radnych wg załączonej listy 
obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy                            -     Roman Kłosowski 
2. Sekretarz Gminy   -     Irena Oleksy 
3. Skarbnik Gminy                     -     Bożena Tomaszewska 
4. Protokolant   -     Anna Drabik 
 

zainteresowani pracownicy Urzędu Gminy, goście zaproszeni oraz sołtysi wg 
załączonych list obecności. 
 

 
Ad.I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia II Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie listy 
obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 13 radnych. 
 
Spóźnienia: 
- radny Andrzej Ćwikliński (11.02), 
- radny Stanisław Turowski (w trakcie przerwy). 
 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad. 
 
Zgodnie z ustaleniami podjętymi na wspólnym posiedzeniu Komisji Wójt wystąpił z 
wnioskiem o zniesienie z porządku obrad uchwał w sprawie: 

a) zaciągnięcia przez Gminę Manowo długoterminowego kredytu na 
sfinansowanie planowanego deficytu w 2015 roku i spłatę wcześniej 
zaciągniętych zobowiązań, 

b) zaciągnięcia przez gminę Manowo pożyczki z budżetu państwa na 
wyprzedzające finansowanie w ramach Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2007-2013 na realizację zadania inwestycyjnego pn. 
„Budowa systemów fotowoltaicznych na budynku technicznym przy stadionie 
w Manowie oraz na budynku Gimnazjum w Manowie”. 

 
Do porządku obrad innych uwag nie wniesiono.  
 
 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołu I Sesji Rady Gminy. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 

okresie międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
6. Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy. 
7. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 



2 
 

8. Interpelacje i zapytania. 
9. Trybuna obywatelska. 

II. Sprawy problemowe: 
1. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) uchwalenia budżetu Gminy Manowo na rok 2015, 
b) zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo  na lata 2015 – 

2026, 
c) zmian  w budżecie gminy na 2014 rok, 
d) zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo  na lata 2014 – 

2024, 
e) zaciągnięcia przez gminę Manowo pożyczki z budżetu państwa na 

wyprzedzające finansowanie w ramach Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2007-2013 na realizację zadania inwestycyjnego pn. 
„Budowa sieci wodociągowej w m. Cewlino i Manowo oraz sieci kanalizacji 
sanitarnej grawitacyjnej i tłocznej wraz z przepompownią ścieków w m. 
Manowo”, 

f) zaciągnięcia przez gminę Manowo pożyczki z budżetu państwa na 
wyprzedzające finansowanie w ramach Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2007-2013 na realizację zadania inwestycyjnego pn. 
„Remont świetlicy wiejskiej w m. Manowo”, 

g) zaciągnięcia przez gminę Manowo pożyczki z budżetu państwa na 
wyprzedzające finansowanie w ramach Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2007-2013 na realizację zadania inwestycyjnego pn. 
„Budowa węzła wodociągowego dla m. Cewlino i Bonin wraz z odcinkiem 
sieci rozdzielczej dla m. Bonin”, 

h) Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych na 2015 rok, 

i) Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2015-2018, 
j) zatwierdzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe 

odprowadzanie ścieków, 
k) wydania opinii do projektu planu aglomeracji przedłożonego przez Sejmik 

Województwa Zachodniopomorskiego, 
l) zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia miejscowości w gminie Manowo, 

w których pobiera się opłatę miejscową, 
m) zmieniająca uchwałę w sprawie opłaty miejscowej, 
n) uchwalenia planu pracy Rady Gminy Manowo na 2015 rok, 
o) udzielenia upoważnienia wiceprzewodniczącemu do podpisywania 

delegacji służbowych Przewodniczącemu Rady Gminy Manowo, 
p) ustalenia wynagrodzenia Wójta Gminy Manowo. 

2. Wolne wnioski i informacje. 
3. Odpowiedzi na interpelacje. 
4. Zakończenie. 

 
 
Ad.I.2. Przyjęcie protokołu I Sesji Rady Gminy 
Protokół I Sesji Rady Gminy przyjęty został 14 głosami za (jednogłośnie). 
 
Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach 
podejmowanych w okresie międzysesyjnym 

Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym 
zajmował się następującymi sprawami: 

� 12 grudnia uczestniczyłem w posiedzeniu Komisji Budżetu i Finansów. 
� 18 grudnia brałem udział w widowisku pt. „Ach ten wieczór wigilijny” oraz w 

spotkaniu opłatkowym z zespołem Nestor w klubie osiedlowym w Rosnowie.  
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� 19 grudnia uczestniczyłem w przedstawieniu jasełkowym pt. „Wielka Nowina 
w Betlejem” w Przedszkolu Samorządowym w Rosnowie. 

� 19 grudnia odbyło się wspólne posiedzenie stałych Komisji Rady Gminy. 
 
 
Ad.I.4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Wójt przekazał następujące informacje: 
� Rozpoczęliśmy realizację 2 inwestycji:  

o Remont klubu wiejskiego w Manowie,  
o Wodociąg w Cewlinie.  

� W styczniu wystąpię do Nadleśnictwa Manowo z prośbą o zamianę działek 
gruntu (ponad 1 ha gruntu w Wyszewie po tzw. OTL na potrzeby OSP Wyszewo). 
Są już poczynione wstępne uzgodnienia. W tym budynku są 2 duże garaże oraz 
pomieszczenia socjalne. Jest to teren utwardzony i w przyszłości można tam 
zorganizować bazę do ćwiczeń. Potrzebne będą nakłady, ale będziemy mogli się 
ubiegać w przyszłym roku o środki z WFOŚ na termomodernizację. OSP 
deklaruje również zaangażowanie ze swojej strony.  

� Opłaty na śmieci – deklarowałem, że jest szansa na obniżenie tych opłat. W 
ustawie wprowadzane są zmiany. Teraz gmina będzie ponosiła opłaty za 
składowanie, a nie operator. Z nadwyżek powstałych z tytułu tych opłat 
zakupiliśmy kosze na śmieci (60 sztuk) oraz wybudowaliśmy 1 osłonę 
śmietnikową w Boninie. Moim dążeniem jest, aby te sprawy kolejno 
uporządkować. Tam, gdzie są blokowiska należałoby wprowadzać osłony. Moim 
zdaniem, zamiast wprowadzać zmianę w opłatach, lepiej te środki przeznaczyć 
na takie działania.  

� 23 grudnia zapadł korzystny dla nas wyrok w sprawie odszkodowania za zajęcie 
działek podczas przeprowadzania kanalizacji w Kretominie. Dziękuję p. radcy 
prawnemu za poprowadzenie tej sprawy.  

� Odśnieżanie – tylko radni oraz sołtysi mają prawo zgłaszania potrzeb w zakresie 
odśnieżania do mnie lub bezpośrednio do operatora. Nie może być takiej 
sytuacji, że na interwencję mieszkańca będzie wysyłany sprzęt. Trzeba mieć 
świadomość, że godzina pracy sprzętu jest bardzo droga. Musimy takie 
zgłoszenie ocenić, czy interwencja jest potrzebna i sposób załatwienia (np. 
posypanie, czy odśnieżanie).  

� Informacja nt. sytuacji finansowej gminy przekazywana jest do wiadomości Rady 
na każdej sesji. Gospodarka finansowa gminy jest jawna, natomiast nie każdy 
wierzyciel chce, aby wszyscy posiadali takie informacje.   
 

 
Ad.I.5 Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy 
Informację o stanie finansowym Gminy przedstawiła Bożena Tomaszewska – 
Skarbnik Gminy. Informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
 
Wójt: wpływy za czynsze zrealizowane są w wys. 109%, ponieważ zostały ściągnięte 
zaległości. Na windykacji jest zatrudniony pracownik, dlatego ściągalność 
należności się zwiększyła.  
 
Radny Michał Bamburak: czy zaległości dotyczą 2014 roku? 
 
Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy: tak, nie ma już zaległości z 2013 roku. 
 
Radny Andrzej Ćwikliński: czego dotyczy zaległość wobec PSP Koszalin? 
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Wójt: nie zostało zrealizowane dofinansowanie Państwowej Straży Pożarnej w 
Koszalinie z braku środków.  
 
 
Ad.I.6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał 
podjętych na ostatniej sesji.  
 

Lp. Nr uchwały, 
Data uchwały 

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji 

1. I/1/2014 
1 grudnia 2014 

wyboru Przewodniczącego 
Rady Gminy Manowo 

Zrealizowana, została przesłana do  
Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

2. I/2/2014 
1 grudnia 2014 

wyboru 
wiceprzewodniczących 
Rady Gminy Manowo 

Zrealizowana, została przesłana do  
Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

3. I/3/2014 
1 grudnia 2014 

ustalenia składu osobowego 
Komisji Rewizyjnej 

Zrealizowana, została przesłana do  
Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

4. I/4/2014 
1 grudnia 2014 

ustalenia składów 
osobowych stałych komisji 
Rady Gminy 

Zrealizowana, została przesłana do  
Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

 
 
 

 
Ad.I.7 Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Brak 
 
 
Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania 
 

 
Radny Andrzej Sokalski: 
� Droga nr 11 –  brak chodników, remont skrzyżowania. Od 8 lat się o to staramy. 

GDDKiA obiecała budowę chodnika od ul. Poziomkowej do ul. Rolnej. Proszę, 
aby następne posiedzenie Komisji Wójt przygotował kopie wszystkich pism, które 
w tej sprawie Urząd kierował do GDDKiA. Podobna sytuacja jest z lewoskrętem 
do Bonina – to skrzyżowanie jest bardzo niebezpieczne i nie ma tam nawet 
przejścia dla pieszych. Musimy się w tych sprawach udać do Szczecina, a jeśli to 
nie pomoże, to do wyższej instancji. Po wykonaniu odwodnienia w Kretominie nie 
działają 2 lampy.  

� W planie zagospodarowania przestrzennego jest droga między ulicami 
Kretomińską i Poziomkową. Proszę o wystąpienie na drogę administracyjną o 
wydzielenie tego terenu w celu połączenia dróg.  

 
Radny Jan Prus: w związku z wnioskami mieszkańców posesji 76-77 w Manowie, w 
sprawie budowy chodnika, proszę o informację dotyczącą sposobu ich załatwienia. 
 
Radna Grażyna Góral: 

� Droga nr 11 – w Manowie po prawej stronie nie ma ani przejścia dla pieszych, 
ani chodnika, by dojść do przystanku lub do sklepu. Brak chodnika oraz 
przejścia dla pieszych dotyczy również posesji Manowo 24. Mieszkańcy 
chodzą poboczem. 
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� Brak lamp przy drodze do Wyszeborza, przy nowym chodniku. 
 
Radny Jerzy Hawraniak: 

� Droga przy wjeździe do Bonina – droga podczas opadów jest zalewana, a 
samochody toną w wodzie. Taka sama sytuacja jest przy przejeździe 
kolejowym. Czy jest możliwość wykonania odwodnienia w przyszłym roku? 

 
Radny Michał Bamburak: czy nowo wybudowany wodociąg w Cewlinie zostanie 
podpięty do istniejącego (do chwili wybudowania rozdzielni)? Jeśli tak, to czy nie 
przekroczy to możliwości pompy? 
 
Radny Tomasz Padykuła: 

� 2 zestawy komputerowe w świetlicy w Wyszeborzu uległy awarii. 
� Proszę o sprawdzenie komina w świetlicy.  
� Prosimy o przywiezienie piasku do Wyszeborza.  

 
Radny Janusz Sałek: 

� Droga od skrzyżowania do Kościoła w Rosnowie – z jednej strony jest wysoki 
chodnik, a z drugiej jest skarpa. Po opadach deszczu stoi woda, a podczas 
mroźnych dni tworzy się lodowisko. Czy można to spychem wyrównać tę 
skarpę, aby spływała woda? W przyszłym roku musi tam zostać wykonany 
remont nawierzchni.  

 
Radna Sylwia Krępeć:  

� Dziękuję poprzedniej Radzie oraz Wójtowi za remont drogi w Wyszewie. 
Zadowoleni są kierowcy oraz piesi. Jest kilka niedociągnięć, ale myślę, że na 
wiosnę zostanie to poprawione.  

� Pojawił się problem braku tablic informacyjnych z numeracją posesji. 
Ostatnio straż pożarna miała problem z dojazdem do pożaru.  

 
 
 
Ad.I.9. Trybuna obywatelska 
 

Ewa Trojanowska – Przewodnicząca RO w Boninie: 
� Droga gminna koło starej szkoły w Boninie – jej stan jest bardzo zły. W 

wyniku wjazdu ciężkich samochodów zapada się i powoduje brak możliwości 
korzystania z garaży. Mieszkańcy skarżą się na tę sytuację.  

 
Józefa Bieruta – Sołtys Sołectwa Manowo: 

� Lampa przy drodze do Wyszeborza (przy drogówce) – tam nie potrzeba 
wielkich wydatków. Jest skierowana na podwórko i wystarczy ją obrócić w 
stronę ulicy.  

� Parking koło ośrodka zdrowia – wymaga pilnego remontu. 
 
Paweł Teterycz – Sołtys Sołectwa Cewlino: 

� Oświetlenie w Cewlinie wyłącza się o godz. 8.10. To jest marnotrawstwo. 
Wnioskuję, aby zrobić inwentaryzację na terenie całej gminy.  

 
Józefa Bieruta – Sołtys Sołectwa Manowo: na nowym osiedlu w Manowie lampy 
również zapalają się bardzo wcześnie, a gasną o 8.30. 
 
Wójt: dzisiaj zauważyłem, że przy Kościele w Manowie o 8.20 jeszcze się świeciły. 
Zgłosiliśmy już ten problem. 
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Jan Prus – Przewodniczący Rady: dobrze byłoby, gdyby sołtysi zgłosili wszystkie 
miejsca, w których taka sytuacja występuje.  
 
Paweł Teterycz – Sołtys Sołectwa Cewlino: w mieście Koszalin są tak ustawione, że 
codziennie o 3 minuty krócej świecą. Jak się wydłuża dzień, to powinny 
automatycznie krócej świecić. U nas zapalają się i gasną o stałych porach. Godzina 
czasu w skali całej gminy, to są wielkie pieniądze.  
 
Wójt: lampy są wyposażone w czujki, ale kiedy są zabrudzone, to w ten sposób 
reagują – wcześniej się zapalają i za późno wyłączają. Nie jest to usprawiedliwienie, 
ale na obecną chwilę płacimy za oświetlenie ryczałtem. Niezrealizowane nasze 
zgłoszenie powoduje, że finansowo traci firma. Teraz są nowe urządzenia, które 
inaczej działają. Nosimy się z zamiarem, aby w 2015 roku te sprawy uporządkować. 
Musimy przy Państwa pomocy zrobić inwentaryzację oświetlenia.  
 
Bogumiła Wasilewska – Prezes Zarządu Stowarzyszenia Ziemi Manowskiej: w 
imieniu Zarządu SZM składam wszystkim życzenia wszystkiego dobrego i 
zapraszam nowych członków Rady do wstąpienia do naszego Stowarzyszenia. 
Składka członków w wys. 5 zł miesięcznie jest dla nas bardzo istotna, ponieważ nie 
posiadamy żadnych dotacji. W rym roku chcielibyśmy zorganizować spotkanie 
zespołów śpiewaczych, imprezę pn. Noc Świętojańska oraz oczyścić Kamienne Kręgi.  
 
Paweł Teterycz – Sołtys Sołectwa Cewlino:  

� Zmiana organizacji ruchu na drodze nr 11 (skrzyżowanie z ulicą Rolną w 
Kretominie oraz skrzyżowanie w Boninie) – do Policji wpłynął wniosek z 
GDDKiA o analizę zdarzeń na tym odcinku. Wydaje mi się, że tam jeszcze nie 
zrobiono nic. Radziłbym w tej sprawie pełną determinację – nieustannie 
starać się o poprawę bezpieczeństwa w tych miejscach. Jeśli nie będzie 
konsultacji i rozmów, to starania te się nie powiodą. Musi tu być 
determinacja przede wszystkim samorządu.  

 
Wójt: po zebraniach wiejskich wystąpiliśmy do GDDKiA o zgodę na postawienie z 
własnych środków lampy solarnej na skrzyżowaniu z ulicą Rolną. Dyrekcja nie 
wyraziła zgody motywując tym, że lampa może stworzyć większe zagrożenie, niż jej 
brak. Decyzje zapadają w Szczecinie, a nie w Koszalinie. Rok 2015 jest rokiem 
wyborczym, dlatego musimy postarać się o poparcie polityczne. Niedługo kandydaci 
na posłów będą szukali poparcia i zabiegali o spotkania z nami – musimy to 
wykorzystać. Zgłoszone dzisiaj interpelacje w większości dotyczą innych zarządców 
dróg, ale samorząd jest od tego, żeby w poszczególnych dyrekcjach interweniować.  
 
Radna Grażyna Góral: 

� Pojemniki na używaną odzież przy drodze do kościoła – w tym miejscu te 
pojemniki są zbędne. Należałoby je przenieść na nowe osiedle przy boisku i 
na osiedle przy wyjeździe z Manowa.  

� Praca Ośrodka Zdrowia w Manowie – coraz więcej osób skarży się na pracę i 
zachowanie p. doktor. Do kiedy obowiązuje umowa z p. doktor i czy będzie 
ogłaszany konkurs na usługi medyczne. Ośrodek powinien służyć naszym 
mieszkańcom i szkoda, że tylu mieszkańców przenosi się do innych 
placówek. Na miejscu mamy ośrodek i mieszkańcy wprost pytają: dla kogo 
ten ośrodek jest?  

 
 

I przerwa – 1143 - 1215  
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Ad.II.1. Podjęcie uchwał w sprawie:  
 

a) uchwalenia budżetu Gminy Manowo na rok 2015, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 grudnia 2014 roku. Z 
Regionalnej Izby Obrachunkowej wpłynęła opinia o przedłożonym 
projekcie budżetu na 2015 rok (opinia pozytywna z uwagą dotyczącą zbyt 
wysokiej kwoty nieuregulowanych zobowiązań wymagalnych na 30 
września 2014 roku – ponad 770.000 zł) oraz opinia o przedłożonej 
wieloletniej prognozie finansowej (opinia pozytywna).  
Joanna Czerwiak – Przewodnicząca KBiF: po zmianach wprowadzonych 
na posiedzeniu KBiF oraz na wspólnym posiedzeniu Komisji udało nam 
się zmniejszyć planowany deficyt budżetowy do kwoty 346.000 zł. W 
związku z tym Komisja pozytywnie opiniuje przedłożony projekt budżetu. 
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady - czy do tego projektu uchwały są jeszcze 
jakieś pytania lub wnioski?  
 
Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy: w projekcie uchwały zauważyłam 
błąd, w związku z tym proszę o naniesienie następujących korekt: 

• w paragrafie 4 – przychody zmniejszą się o zadanie, które na 
Komisji zostało wykreślone i wynoszą 1.330.592 zł, 

• w załączniku nr 3 – przychody ogółem wynoszą 1.330.592 zł. 
 
Uchwała otrzymała Nr II/5/2014, podjęta została jednogłośnie. 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
 
 

b) zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo  na lata 2015 – 
2026, 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 grudnia 2014 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr II/6/2014, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

c) zmian  w budżecie gminy na 2014 rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 grudnia 2014 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr II/7/2014, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

d) zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo  na lata 2014 – 
2024, 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 grudnia 2014 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr II/8/2014, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

e) zaciągnięcia przez gminę Manowo pożyczki z budżetu państwa na 
wyprzedzające finansowanie w ramach Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2007-2013 na realizację zadania inwestycyjnego pn. 
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„Budowa sieci wodociągowej w m. Cewlino i Manowo oraz sieci 
kanalizacji sanitarnej grawitacyjnej i tłocznej wraz z przepompownią 
ścieków w m. Manowo”, 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 grudnia 2014 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr II/9/2014, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

f) zaciągnięcia przez gminę Manowo pożyczki z budżetu państwa na 
wyprzedzające finansowanie w ramach Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2007-2013 na realizację zadania inwestycyjnego pn. 
„Remont świetlicy wiejskiej w m. Manowo”, 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 grudnia 2014 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr II/10/2014, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

g) zaciągnięcia przez gminę Manowo pożyczki z budżetu państwa na 
wyprzedzające finansowanie w ramach Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2007-2013 na realizację zadania inwestycyjnego pn. 
„Budowa węzła wodociągowego dla m. Cewlino i Bonin wraz z odcinkiem 
sieci rozdzielczej dla m. Bonin”, 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 grudnia 2014 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr II/11/2014, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

h) Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych na 2015 rok, 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały nie został wcześniej 
omówiony. Czy do tego projektu uchwały są pytania lub wnioski? 

 
Radny Andrzej Ćwikliński: w pkt 5 (str. 13) wymienia się wśród 
realizatorów programu Gminny Ośrodek Kultury. Czy jest określone w 
jaki sposób GOK te zadania realizuje? Myślę, że Ośrodek może spełniać 
dużą rolę dla środowisk z problemem alkoholowym pod warunkiem, że 
działania będą prowadzone w soboty i w niedziele (w czasie wolnym od 
pracy i nauki). Stworzenie alternatywy w czasie wolnym będzie miało 
wpływ na zmniejszenie problemu.  
 
Edyta Nowak – kierownik USC: GOK prowadzi działania głównie poprzez 
prowadzenie świetlic środowiskowych i współorganizowanie imprez 
profilaktycznych, które organizujemy w ramach kampanii „Postaw na 
rodzinę”. Na wszelkie sugestie i propozycje utworzenia dodatkowych 
godzin jesteśmy otwarci. Obecnie w Rosnowie funkcjonuje punkt 
konsultacyjny, który nie ma racji bytu i będziemy go likwidować 
(przychodzi jedna osoba). Forma objazdowa również nie zdała egzaminu. 
Jestem otwarta na wszelką współpracę w zakresie profilaktyki dla 
młodzieży, ponieważ terapia na terenie gminy nie sprawdza się. Od 
stycznia planujemy zmienić formę terapii (porozumienie z ANON). Jeśli 
chodzi pracę z młodzieżą, to podejmowaliśmy działania – było kilka 
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spotkań z terapeutą, ale po pewnym czasie nie było zainteresowania. Jeśli 
Pan ma jakiś pomysł, to bardzo chętnie przekażę na to środki. Działania 
przynoszą efekty, jeżeli młodzież jest chętna. Problemem jest dotarcie do 
młodzieży.  
 
Radny Andrzej Ćwikliński: proponuję, żeby w te działania włączył się 
również Orlik (wydłużenie czasu pracy w soboty i w niedziele).  
 
Edyta Nowak – kierownik USC: my w ramach programu dofinansowujemy 
zatrudnienie animatorów, natomiast w kwestii czasu pracy należałoby 
dojść do porozumienia. Nie możemy też wszystkich środków na 
profilaktykę przekazać na zajęcia sportowe, ponieważ wytyczne PARPA 
mówią o tym, że zajęcia sportowe muszą być jakąś częścią uzupełniającą 
programów profilaktycznych. 
 
Innych uwag i zapytań nie zgłoszono. 
 
Uchwała otrzymała Nr II/12/2014, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych. 
 

i) Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2015-2018, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały nie został wcześniej 
omówiony. Czy do tego projektu uchwały są pytania lub wnioski? 
 
Radny Mirosław Pawlak: porównując Program Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych z Programem Przeciwdziałania 
Narkomanii widoczna jest duża dysproporcja w zakresie przeznaczonych 
środków finansowych na te programy. Dlaczego jest taka różnica oraz 
dlaczego program przewiduje tak skromną współpracę z organizacjami 
pozarządowymi w dziedzinie narkomanii (organizacje te posiadają środki i 
mogłyby nas wspomagać). Jeśli chodzi o program alkoholowy to jest on 
bardzo bogaty (dokładnie opisany, przewidziane są wszystkie możliwe 
ścieżki). Wydaje mi się, że narkomania to bardzo duży problem. 
 
Edyta Nowak – kierownik USC: organizacje wspomagają nas. Np. „Młodzi 
Młodym” z Koszalina organizują wiele programów w Gimnazjum, dlatego 
nie są one zamieszczane w naszym Programie. Jeśli chodzi o wysokość 
środków przeznaczanych na narkomanię, to do niedawna (do 2010) 
mogliśmy mieć jeden program przeciwdziałania uzależnieniom. Środki na 
te programy pochodzą z jednej puli pieniędzy. Programy realizowane w 
szkołach dotyczą profilaktyki uzależnień. Rozdzielenie tych środków 
polegałoby na rozksięgowaniu na poszczególne programy. W dużej mierze 
programy z zakresu przeciwdziałania narkomanii realizowane są w 
ramach środków przeznaczonych na przeciwdziałanie alkoholizmowi. Do 
niedawna realizowaliśmy te zadania w ramach jednego programu, a teraz 
mamy obowiązek opracowania odrębnego programu dotyczącego 
narkomanii. We wszystkich gminach występują takie dysproporcje. Od 
1990 roku zgłosiła się do nas tylko jedna mama, a po zaproponowaniu 
pomocy wycofała się. Jeśli pojawi się konkretny problem, to w każdej 
chwili możemy przesunąć te środki. Np. kampania „Zachowaj Trzeźwy 
umysł” zawiera elementy profilaktyki alkoholowej i narkotykowej, a 
realizowana jest z programu alkoholowego.  
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Wójt: jeśli się okaże, że priorytetem jest narkomania, to możemy zrobić 
przesunięcie środków na ten cel.  
 
Edyta Nowak – kierownik USC: problem narkomanii jest ukrywany przez 
społeczeństwo. Jeśli wychodzimy z propozycją programu, to szkoły 
również naciskają, aby iść raczej w kierunku przemocy rówieśniczej, czy 
uzależnień od nikotyny. Dociera do nas, że problem narkomanii nie 
występuje. 
 
Wójt: jest to spowodowane tym, że każda szkoła boi się tego problemu. Boi 
się tego, że będzie naznaczona.  
 
Radny Mirosław Pawlak: sprawdzenia rzeczy uczniów na obecność 
narkotyków z psem tropiącym nie są możliwe ze względów 
proceduralnych. Natomiast są sygnały, że problem narkotykowy 
występuje. Może należałoby bardziej uświadamiać rodziców.  
 
Edyta Nowak – kierownik USC: robiliśmy spotkania dla rodziców w każdej 
świetlicy w gminie. Zapraszaliśmy w tym celu specjalistę. Na wielu 
spotkaniach byliśmy tylko ja i osoba prowadząca, pomimo że były one 
rozpropagowane. Możemy prowadzić profilaktykę wśród dzieci, ale 
ogromna rola przypada rodzicom. Uważam, że w ramach kampanii 
„Postaw na rodzinę” robimy świetny program profilaktyczny, jest mnóstwo 
takich przesłań i ulotek, ale ludzie nie przychodzą, bo nie ma alkoholu.  
 
Radny Andrzej Ćwikliński: może należałoby inne imprezy, które cieszą się 
większą frekwencją (np. choinka, mikołajki) uatrakcyjnić krótkim i 
ciekawym programem profilaktycznym.  
 
Radna Grażyna Góral: chciałabym podziękować za imprezy profilaktyczne, 
które są organizowane na terenie gminy. Odbywają się one i w Manowie, i 
w Rosnowie i w Wyszewie. To bardzo dobry pomysł, że na tych imprezach 
nie ma alkoholu. Ostatnio była w Manowie – im dłużej trwała, tym więcej 
ludzi przybywało. Musimy takie imprezy organizować, bo są one 
potrzebne.  
 
Innych uwag i zapytań nie zgłoszono. 
 
Uchwała otrzymała Nr II/13/2014, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
 

j) zatwierdzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe 
odprowadzanie ścieków, 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 grudnia 2014 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr II/14/2014, podjęta została 14 głosami za, przy 1 
wstrzymującym się.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

k) wydania opinii do projektu planu aglomeracji przedłożonego przez 
Sejmik Województwa Zachodniopomorskiego, 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 grudnia 2014 roku. Czy do tego 



11 
 

projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr II/15/2014, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

l) zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia miejscowości w gminie 
Manowo, w których pobiera się opłatę miejscową, 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 grudnia 2014 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr II/16/2014, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

m) zmieniająca uchwałę w sprawie opłaty miejscowej, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 grudnia 2014 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr II/17/2014, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

n) uchwalenia planu pracy Rady Gminy Manowo na 2015 rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 grudnia 2014 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr II/18/2014, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

o) udzielenia upoważnienia wiceprzewodniczącemu do podpisywania 
delegacji służbowych Przewodniczącemu Rady Gminy Manowo, 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 grudnia 2014 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr II/19/2014, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

p) ustalenia wynagrodzenia Wójta Gminy Manowo 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 19 grudnia 2014 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr II/20/2014, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
 
 

Ad.II.2. Wolne wnioski i informacje 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady:  
� Na najbliższym posiedzeniu Komisji p. radca prawny przeprowadzi krótkie 

szkolenie dla radnych w zakresie kompetencji, praw i obowiązków. 
� Do Rady Gminy Manowo wpłynęło kilka wniosków mieszkańców posesji nr 

76-77 w sprawie budowy chodnika w Manowie przy drodze nr 11. 
� Oświadczenia majątkowe – jeszcze 3 radnych nie złożyło. Ostateczny termin 

na złożenie oświadczenia to 31 grudnia. 
 
Ryszard Wojtyniak – specjalista ds. wodociągów i kanalizacji: 
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� Wystąpiłem do Zarządów dróg z prośbą o informację dotyczącą przygotowania 
do sezonu zimowego: 
• Droga krajowa (23 km) – będzie w utrzymywana w II standardzie 

odśnieżania (śnieg luźny może leżeć do 4 godzin). 
• Drogi powiatowe (12 km) - będą w utrzymywane w trzech standardach 

odśnieżania: IV, V i VI (śnieg luźny może leżeć do 48 godzin). 
• Drogi wojewódzkie - będą w utrzymywane w III standardzie odśnieżania 

(śnieg luźny może leżeć do 8 godzin). 
• Drogi gminne (61 km) – jest trzech operatorów, którzy będą świadczyć 

usługi: firma p. Stasiaka, Ł. Markiewicza i A. Markiewicza. Z naszej  
strony dowieziemy piach do posypywania do niektórych miejscowości. 

 
Radny Andrzej Sokalski: czy taką informację możemy zamieścić na naszej stronie 
internetowej do wiadomości wszystkich mieszkańców? 
 
Wójt: możemy takie informacje podać na stronie internetowej. Kiedyś taka 
informacja była, ale wyrządziła szkody w wymiarze moralnym. Część mieszkańców 
odebrało to w ten sposób, że nie powinni interweniować, bo śnieg może zalegać 
określoną ilość czasu.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: proszę radnych o wypełnienie i zwrot ankiet, które 
otrzymaliśmy na posiedzeniu Komisji. 
 
 
 
Ad.II.3. Odpowiedzi na interpelacje 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez: 
- A. Sokalskiego: 

� Droga krajowa – w przerwie omówiliśmy sposób działania w tej sprawie. W 
I kwartale wyrazimy na piśmie wolę Rady i mieszkańców  o przystąpieniu 
do protestów. Z drugiej strony dotrzemy do posła Gawłowskiego.  

� Droga od ul. Kretomińskiej do ul. Poziomkowej – zatwierdzony plan 
przestrzennego zagospodarowania jest prawem. Po uprawomocnieniu się 
planu drogi stają się własnością gminy. Jest jeszcze kwestia 
odszkodowania. Wystąpimy w 2015 roku do właściciela i zaproponujemy 
stawkę odszkodowania.  

- G. Góral: 
� Przejście dla pieszych, chodnik – potraktujemy sprawę drogi nr 11 jako 

jedną interpelację. Otrzymacie Państwo na piśmie informację na temat 
podjętych działań. 

� Chodnik – były robione przymiarki w tym kierunku, ale jest tam bardzo 
wąsko, bo płynie tam Dzierżęcinka. Wątpię, żeby zgodzili się na 
przebudowę mostu.  

� Lampy – rozmawialiśmy w przerwie na ten temat z p. Sołtys. 
� Pojemniki na odzież używaną – nie było zgody Urzędu na postawienie tych 

pojemników. Skonsultujemy to z odpowiednią firmą i poinformujemy, 
gdzie należy te pojemniki postawić.  

� Ośrodek w Manowie – umowa obowiązuje do 31 grudnia 2015 roku. 
Konkretne zgłoszenia i natychmiastowe działanie mogą przynieść jakiś 
skutek. Pole do popisu mają mieszkańcy, bo oni podczas wizyty mają 
kontakt z p. doktor. Poza tym nie jest łatwo znaleźć na to miejsce innego 
lekarza – pamiętam jakie problemy mieliśmy w Rosnowie.  

- J. Hawraniaka: 
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� Droga powiatowa w Boninie (wjazd) – poinformowałem dyrektora, że 
gmina przejmie ten odcinek, pod warunkiem udrożnienia studzienek 
burzowych i poprawienia nawierzchni. Mam nadzieję, że w 2015 r  
doprowadzimy do tego, aby zostało to wykonane. Natomiast przy 
przejeździe kolejowym trzeba zrobić odwodnienie. Był poprawiany 
przejazd, ale w trakcie opadów zbiera się kałuża.  

- M. Bamburaka: 
� Wodociąg – aktualny wodociąg i ujęcia wody wystarczą nam jeszcze na 

kilka dodatkowych posesji, natomiast na nowe osiedle już nie. Dlatego 
naszym zamiarem (jest to już w trakcie projektowania) jest dobudowanie 
odcinka od węzła do p. Protasiewicz i to chcemy zrobić w miarę szybko.  

- T. Padykuły: 
� Komputery w świetlicy w Wyszeborzu – zlecimy naprawę.  
� Piasek – proszę o zgłoszenie p. Wojtyniakowi.  

- J. Sałka: 
� Droga do Kościoła w Rosnowie – usuniemy ten nasyp w miarę szybko. 

- S. Krępeć: 
� Droga powiatowa w Wyszewie – w tym roku Wyszewo zyskało bardzo 

dużo, również Wyszebórz i Cewlino.  
- E. Trojanowska: 

� Droga w Boninie –  ta droga nie jest przygotowana na tego typu 
obciążenie. Tam mieści się mała rodzinna firma, której należy umożliwić 
dojazd. Postaramy się pomóc tej firmie oraz mieszkańcom, ale nie 
obiecuję, że to będzie w przyszłym roku.   

- J. Bieruty: 
� Oświetlenie – należałoby przy drogówce postawić jedną porządną lampę.  
� Parking przy ośrodku zdrowia – miał być wyremontowany prze firmę p. 

Bernackiego, ale miał wiele innych prac w Koszalinie. Mogę powiedzieć, że 
od wiosny zajmiemy się tą sprawą.  

- P. Teterycza: 
� Włączanie i wyłączanie się oświetlenia – w wielu miejscach ten czas jest 

nieadekwatny do pory dnia. Proszę sołtysów o zgłaszanie tych miejsc.  
 

 

 
 
 
Ad.II.4. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął 
Obrady II Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
 
Protokołowała: 
Anna Drabik 

 


